

# 2025

## Shared Priorities for the Great Lakes and St. Lawrence River

### Healthy Freshwaters for a Healthy Economy

The Great Lakes and St. Lawrence River are an integral part of Canada's and North America's economy, culture, history and identity. The Great Lakes and St. Lawrence River basin is home to 98% of Ontarians and more than 97% of Québécois. It is part of a highly integrated economy valued at over \$10 trillion.

Significant economic, social and environmental impacts on Canadians are caused by climate change, habitat loss, invasive species and pollution.

We welcome the historic and continued investment made by the Government of Canada in Great Lakes protection and restoration. We will work with the government to multiply the economic impact of this funding through reslient, on-the-ground projects.

In the interest of protecting, restoring and improving the resilience of the Great Lakes and St. Lawrence River for both national water security and stewardship, we are also committed to working collaboratively with all levels of government, Indigenous communities and organizations. Addressing the following shared priorities will support local job growth while protecting the most critical natural resource in Canada: its freshwater.

#### Foster a prosperous and resilient freshwater economy and strengthen vital water, natural and shoreline infrastructure across the Great Lakes and St. Lawrence River basin

- Invest to support growth and innovation, expand workforce development, increase employment opportunities and maximize the potential of sustainable new and existing freshwater industries, conservation sectors and trade/supply chains.
- Invest in the science, management and conservation efforts (e.g., habitat quality, contamination reduction) required to support thriving and sustainable recreational, commercial and charter boat fisheries.
- Ensure the basin receives the necessary federal funding for infrastructure investments, that improve water quality, habitat protection, coastal and watershed resilience, and recreational access.
- Expand knowledge building and project implementation of nature-based climate solutions across the basin.

Uphold commitments through the Canada Water Agency and Environment, Climate Change Canada to enhance domestic freshwater management and better address ongoing stressors.

- Advance funding commitments into projects under the Great Lakes Freshwater Ecosystem Initiative (GLFEI) and strengthen and renew the Canada-Ontario Agreement on Great Lakes Water Quality and Ecosystem Health (COA) and St. Lawrence Action Plan.
- Work collaboratively with the Great Lakes and St. Lawrence River basin freshwater community to strengthen watershed management, science, protection, restoration and resilience efforts.
- Leverage and complement existing expertise by investing in organizations to enhance current programs (e.g., invasive species control and prevention, phosphorous reduction) and further address threats (e.g. climate change, pollutants, habitat loss).

#### Uphold Canada's commitments to protect the shared boundary waters of the Great Lakes and St. Lawrence River basin through multinational cooperation

- Leverage the all-party Great Lakes-St. Lawrence Task Force of the Canada-United States Inter-Parliamentary Group to advance binational priorities for the environmental, social and economic health of the basin.
- Adhere to the commitments made under the Canada-United States Great Lakes Water Quality Agreement leveraging Indigenous, Federal, Provincial/State, Watershed, and Municipal partners.
- Capitalize on the knowledge and networks of binational and basin-wide organizations and agencies to advance greater multinational cooperation.

## Priorités communes pour les Grands Lacs et le fleuve Saint-Laurent: Des eaux douces en santé pour une économie en santé

Dans le but de protéger, de restaurer et d'améliorer la résilience des Grands Lacs et du fleuve Saint-Laurent pour assurer la sécurité hydrique nationale et une gestion durable de l'eau au Canada, nous nous engageons à travailler en collaboration avec tous les niveaux de gouvernement ainsi qu'avec les communautés autochtones et autres organisations. La réalisation des priorités communes suivantes soutiendra la croissance locale de l'emploi tout en protégeant la ressource naturelle la plus précieuse du Canada : son eau douce.

Favoriser une économie de l'eau douce prospère et résiliente et renforcer les infrastructures essentielles liées à l'eau douce, à la nature et au littoral dans le bassin des Grands Lacs et du fleuve Saint-Laurent.

- Investir pour soutenir la croissance et l'innovation, développer la main-d'œuvre, accroître les possibilités d'emploi et maximiser le potentiel des industries durables nouvelles et existantes liées à l'eau douce, des secteurs de la conservation et des chaînes d'approvisionnement et de commerce.
- Investir dans la science, la gestion et les efforts de conservation (p. ex.: qualité de l'habitat, réduction de la contamination) nécessaires pour soutenir des pêches récréatives, commerciales et de plaisir en santé et durables.
- Assurer au bassin le financement fédéral nécessaire aux investissements dans les infrastructures qui améliorent la qualité de l'eau, la protection des habitats, la résilience des côtes et des bassins versants, ainsi que l'accès aux activités récréatives.
- Accroître les connaissances et la mise en œuvre de solutions climatiques fondées sur la nature à l'échelle du bassin.

Respecter les engagements pris par l'Agence canadienne de l'eau et Environnement et Changement climatique Canada afin d'améliorer la gestion des eaux douces à l'échelle nationale et de mieux lutter contre les facteurs de stress actuels.

- Faire progresser les engagements financiers en les traduisant en projets concrets dans le cadre de l'Initiative relative à l'écosystème d'eau douce des Grands Lacs, et renforcer et renouveler l'Accord Canada-Ontario sur la qualité de l'eau et la

santé de l'écosystème des Grands Lacs ainsi que le Plan d'action Saint-Laurent.

• Travailier en collaboration avec la communauté œuvrant pour les eaux douces du bassin des Grands Lacs et du fleuve Saint-Laurent afin de renforcer les efforts de gestion des bassins versants, la science, la protection, la restauration et la résilience.

• Miser sur l'expertise existante et la compléter en investissant dans les organisations afin d'améliorer les programmes actuels (p. ex. : lutte et prévention des espèces envahissantes, réduction du phosphore) et lutter davantage contre les menaces émergentes (p. ex. : changements climatiques, polluants, perte d'habitats).

Respecter les engagements du Canada visant à protéger les eaux limitrophes communes des Grands Lacs et du fleuve Saint-Laurent grâce à la coopération multinationale

• Mettre à profit le groupe de travail multipartite des Grands Lacs et du Saint-Laurent du Groupe interparlementaire Canada-États-Unis afin de faire progresser les priorités binationales pour la santé environnementale, sociale et économique du bassin.

• Respecter les engagements pris dans le cadre de l'Accord Canada-États-Unis relatif à la qualité de l'eau dans les Grands Lacs, en mobilisant les partenaires autochtones, fédéraux, provinciaux/étatiques, des bassins versants et municipaux.

• Tirer parti des connaissances et des réseaux des organismes et agences binationales et à l'échelle du bassin pour renforcer la coopération multinationale.

Les Grands Lacs et le fleuve Saint-Laurent font partie intégrante de l'économie, de la culture, de l'histoire et de l'identité du Canada et de l'Amérique du Nord. Le bassin des Grands Lacs et du fleuve Saint-Laurent abrite 98 % des Ontariens et plus de 97 % des Québécois. Il soutient une économie hautement intégrée, évaluée à plus de 10 000 milliards de dollars.

Les changements climatiques, la perte d'habitat, les espèces envahissantes et la pollution entraînent des répercussions économiques, sociales et environnementales importantes pour les Canadiens.

Nous saluons les investissements historiques et continus du gouvernement du Canada dans la protection et la restauration des Grands Lacs. Nous travaillerons avec le gouvernement afin de multiplier les retombées économiques de ces investissements grâce à des projets concrets et basés sur la résilience.



**COUNCIL OF THE  
GREAT LAKES REGION**  
Solving for Sustainability™



**GREAT LAKES AND  
ST. LAWRENCE**  
CITIES INITIATIVE



**OFAH**



Invasive  
Species  
Centre



Centre des  
espèces  
envahissantes

